Exodus- Called to Freedom 

出谷紀- 蒙召得自由
Session 6- Exodus 15:22-18:27 •Providence & Problems in the Wilderness
第六課 出15：22-18：27 天主的安排和曠野遇到的困難

1. a. At the end of chapter 15, what is the first trial that Israel faces?
15章結束時，以民面對的首個考驗是什麼？

b. How do the people respond and what does their response tell us about their spiritual progress thus far?
以民如何回應？他們的回應顯示他們在靈性上有何進展？

2. As Exodus 16 begins, we again find the people of Israel murmuring against Moses. What is their complaint?
出16章開始時，人民再次埋怨梅瑟，他們埋怨什麼？

3. The Israelites murmur against Moses and Aaron for bringing them into the wilderness. Moses, however, knows there is something deeper going on. Read Exodus 16:6-8. What are the people really doing?
以民埋怨梅瑟和亞郎領他們入曠野，梅瑟卻知道問題並非如此；讀出16：6-8， 以民究竟在做什麼？
4. Rather than becoming angry with the people, God responds that he will "rain bread from heaven ... that I may prove them, whether they will walk in my law or not" (16:4).
天主並沒有對以民發怒，反而說「看，我要從天上给你們降下食物，百姓要每天出去收歛當日所需要的，为试探他们是否遵行我的法律。」（16：4）

a. Read Exodus 16:4-5, 16-21. What was the prescription for gathering the manna? How were the people to go about it? 
閲讀出16：5、16-21， 天主指示以民怎樣去收集瑪納？以民又怎樣做？
b. What does this say about God's providence? 
這樣令我們如何了解天主的安排？
5. Read Exodus 16:31-36. Why was Moses commanded to save a portion of manna?
讀 出16：31-36， 為什麼天主命令梅瑟留起少量的瑪納？

6. New Testament Connection: Read John 6:22-59. How does John recount this episode so that we hear a retelling of the Exodus story in Jesus' teaching on the Eucharist? 
閲讀若6：22-59，試看 若望如何述說這事件，好讓我們在耶穌教導生命之糧時再次聽到出谷的故事？
The Cost of freedom (Exodus 17:1-16)

自由的代價 （出17：1-16）

7. In verses 2-3, the people once again complain that there is no water to drink. In response, God commands Moses to strike the rock at Mt. Horeb with his staff, causing clean water to come forth. How is this scene a reversal of Exodus 7:19?
在17：2-3， 以民抱怨沒有水喝，天主遂叫梅瑟在曷肋布山上擊石出水，試說這情景如何與出7：19相反？


8. a. In verses 8-13, the nomadic nation of Amalek comes to battle against Israel in the wilderness. Israel ultimately prevails when Moses does what?
在17：8-13， 遊牧的阿瑪肋克人在曠野與以民交戰，以民最後勝利，當時梅瑟做了什麼？
b. How did Aaron and Hur aid Moses?

阿郎和胡爾如何協助梅瑟？

9. How is the battle with the Amalekites different from the battles in Egypt with Pharaoh? What does this show us about what God expects from his people?
以民和阿瑪肋克人的戰爭和與埃及法郎的戰爭有何不同？這顯示天主對以民有什麼期望？


Others Come to Know the lord (Exodus 18:1-27)

其他人也來認識天主（出18：1-27）

10. What are the names of Moses' sons, and what do their names mean?

梅瑟 的兒子們叫什麼名字？他們的名字有什麼意思？

11. a. What confession does Moses' father-in-law, Jethro, make upon hearing the story of Israel's release from the hands of Pharaoh?

當梅瑟岳父耶特洛聽到以民由法郎手中獲得釋放，他承認什麼？
b. How is Jethro's response to the plagues different from Pharaoh's response?

耶特洛對災禍的回應和法郎的回應有何不同？


c. How does this compare with the attitudes of the Hebrews themselves?

他的態度和希伯來人的態度有何不同？


12. Read Exodus 18:13-16. What is Moses' new role among the people?

讀出18：13-16， 梅瑟在人民中的新角色是什麼？
